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Bona tarda a totes i a tots, benvingudes al primer plenari ordinari del mandat. 
Reprenem els consells plenaris de districte de Sant Andreu mantenint la tradició de fer-
ho el primer dimarts d’octubre, desembre, març, maig i juliol.

Després del plenari de constitució del passat juliol, vull agrair i donar la benvinguda als 
sis grups municipals que conformen aquest plenari, així com a la presidenta, la 
regidora Montse Benedí. Estic segura que podrem mantenir el bon to dels debats del 
passat mandat dins les reivindicacions legítimes de cada grup.

També agraeixo la feinada dels serveis tècnics del districte que han treballat de valent 
per reprendre un curs més l’activitat arreu del districte.

Per últim, i coneixent ja l’equip d’onze consellers i conselleres que m’acompanyen al 
govern del districte amb les responsabilitats de cadascú, vull agrair a la nova gerent 
del districte, Maria Gas, que ens acompanyi en aquesta aventura dels propers 4 anys, 
així com a la bona feina de l’anterior gerent, la Carme Turégano. És per nosaltres un 
orgull comptar amb dones en els llocs de responsabilitat, un deute històric que 
l’ajuntament havia d’encarar.

Dit això, m’estreno fent l’informe de la regidora, un recull de la feina feta els darrers 
mesos, en bona mesura conseqüència encara de la bona feina feta l’anterior mandat. 
A partir dels propers mesos serà el torn d’iniciar el procés participatiu del PAD, el 
Programa d’Actuacions del Districte, el full de ruta per aquests 4 anys del qual podreu 
participar.

Activitats d’estiu
Com sabeu els mesos d’estiu són molt intensos al districte i un any més hem repetit 
l’èxit del cinema a la fresca de les Grades Obertes del Canòdrom, una activitat que 
consolida i obre un equipament al barri de Congrés-Indians i més enllà.

També el programa Para-sol, amb desenes d’activitats arreu del districte, ha estat molt 
ben rebut.

Obres destacades
Una de les mesures estrella de les darreres setmanes ha estat l’obertura del passadís 
que connecta la Fabra i Coats amb el carrer Gran de Sant Andreu, un procés 
judicialitzat que sembla que encara la recta final i ens ha permès recuperar aquest 
accés històric tan reivindicat per entitats veïnals i comerciants. També l’enderroc del 
famós mur de l’escola Mestre Gibert i l’ampliació del pati de l’escola és ja una realitat 
que els infants poden gaudir des de l’inici de curs.

Menció a part mereix el famós “Pop de la Pegaso”, una instal·lació pionera a la ciutat 
dissenyada després d’escoltar els infants de les escoles properes i que malgrat les 



polèmiques estiuenques és evident que és un èxit que caldrà replicar a més places i 
parcs.

D’entre les obres també destaca la finalització del Club de lluita de Baró de Viver i la 
plaça dels drets dels infants, la posada en marxa de l’escola de segones oportunitats, 
la recta final de les instal·lacions de Camp del Ferro o el nou Cristòfol Colom. Avancen 
també segons calendari les obres del carrer Caracas, del camp de futbol de Baró de 
Viver o la urbanització del carrer Pegàs. Per últim, l’Espai 30 ha vist reduït el seu espai 
amb l’enderroc de la tercera nau per poder iniciar les obres d’obertura del carrer Josep 
Estivill.

Educació
A banda dels casos esmentats, cal mencionar la posada en marxa del nou institut La 
Sagrera-Sant Andreu, el nou batxillerat artístic de la Llotja, l’ampliació amb mòduls de 
l’Institut-Escola El til·ler i el creixement del pati de l’escola 30 passos.

Comerç i mercats
Els comerciants dels nostres barris han sortit als carrers l’última setmana, per posar en 
valor el comerç de proximitat, cosa que des de Districte recolzem comunicativament. 
També hem tirat endavant les campanyes de suport al comerç de la plaça Mercadal, 
afectada per les obres, i de carrer Gran de Sant Andreu.

Precisament, és moment de celebrar l’inici de les obres del mercat de Sant Andreu fa 
pocs dies, que tindran una durada de 18 mesos segons ha informat l’Institut de 
Mercats, i l’obertura del nou mercat de Bon Pastor a final de mes.

En relació als residus, hem pogut fer la valoració dels primers mesos de la prova pilot 
de recollida selectiva de Bon Pastor a través d’unes plataformes mòbils que s’instal·len 
unes hores al barri i que han incrementat notablement el nivell de reciclatge al barri. 
Un cop fets alguns ajustos consensuats amb l’AVV, aquesta prova s’ampliarà aquest 
novembre per seguir treballant per una gestió dels residus més eficient.

Cultura, festes majors i activitats al carrer
Com sempre, cal agrair la feinada de les comissions de festes dels barris que aquests 
dies han organitzat les festes majors d’Indians i Congrés, on encara continuen aquesta 
setmana. A Congrés, precisament, ens hem de felicitar per la celebració de la 25a 
edició de la famosa Milla Urbana.

El Jazzing ha arribat a la sisena edició incloent enguany una potent proposta formativa 
per joves i infants d’arreu del món que han passat uns dies al districte.

També la Trinitat Vella i Baró de Viver han sortit al carrer els darrers dies amb les 
seves mostres d’entitats, demostrant una vegada més la riquesa dels nostres barris 
amb un teixit veïnal potent i arrelat.

A Navas, s’ha dut a terme gràcies al Pla Comunitari la primera edició del “Vecina baja 
tu silla”, una experiència que ja funciona a Bon Pastor i que vol fer protagonista l’espai 
públic, com a lloc de trobada i relació veïnal.

També celebrem la nova edició del Barcelona Districte Cultural, una proposta d’alt 
nivell que posa dos equipaments del districte (CC Baró de Viver i Can Clariana 
Cultural) en el mapa de la ciutat, acollint arts escèniques de tot tipus.



I estem de celebració perquè un equipament del districte, l’Ateneu L’harmonia, ha 
celebrat els seus cinc anys d’existència. Estem especialment contentes per la bona 
feina i consolidació d’aquest Ateneu a Sant Andreu de Palomar i la feina comunitària 
que du a terme.

En clau cultural, no podem deixar d’esmentar el festival “Brunch in the park” que ha 
tingut lloc tres diumenges de setembre al parc de la Trinitat agrupant un bon nombre 
de gent i amb una organització molt curosa amb veïns i veïnes. També el festival El 
Charco que en la seva segona edició consolida una agenda d’activitats molt ambiciosa 
vinculada a la joventut, el feminisme i la reivindicació de l’orgull de barri.

Estem a punt d’iniciar, un any més, la Tardor Solidària, un complet programa 
d’activitats de tot tipus per a tots els públics per reivindicar, aquest any, la cultura de 
pau.

Per últim, un any més La Mercè ha arribat a tres punts del nostre districte. La Fabra i 
Coats es va omplir de música amb el programa Cultura Viva, la llera del Besòs va 
acollir desenes d’espectacles de Pallassos sense fronteres i el Parc de la Trinitat es va 
tenyir d’activitats africanes. És un gran encert aquesta descentralització que posa els 
nostres barris al bell mig de les activitats de la festa major de Barcelona.

Altres projectes de districte
També són setmanes de celebrar el Dia Internacional de les persones grans, amb 
moltes activitats, així com el programa Relaxadament, que durant un mes acosta els 
debats entorn la salut mental a diversos punts del districte.

Aquest cap de setmana vam fer el tradicional acte d’homenatge a Ignasi Iglesias. En 
aquest cas vam reivindicar la seva figura en el 91è aniversari de la seva mort. 

A nivell de convivència i seguretat, vull destacar la celebració del Consell sectorial del 
districte amb el tinent d’alcalde Albert Batlle i jo mateixa on vam poder escoltar les 
entitats veïnals i comercials, a banda de conèixer les dades de fets delictius de la mà 
de la Guardia Urbana i els Mossos. Una bona ocasió per recordar que malgrat no 
podem defugir la nostra responsabilitat davant els casos preocupants, aquests són 
minoritaris. Sí que cal, però, treballar per unes actituds més cíviques, en la línia de la 
campanya de les entitats de Bon Pastor que Districte recolza.

Finalment, vull posar en valor el nou projecte engegat per l’alcaldessa, Ada Colau, 
l’alcaldia als districtes que va començar la setmana passada al nostre districte. 
L’alcaldessa va traslladar durant dos dies la seva agenda i despatx al districte, cosa 
que tant ella com nosaltres valorem molt positivament i ja esperem poder repetir aviat 
l’experiència. La seva voluntat d’acostar l’activitat als barris de la ciutat creiem que 
permetrà copsar encara més les demandes i necessitats dels nostres veïns i veïnes.

Sant Andreu, 8 d’octubre de 2019


